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نگاهیادداشت

ترک فعل باید پیگیری قانونی شود

به ترک فعــل بایــد از 2زاویــه نــگاه کــرد؛ اول اینکه 
باید ببینیــم درخصوص فعلی کــه باید انجام می شــد، 
مصوبــه ای وجود داشــته اســت یا خیــر؟ مثلا شــورا 
براســاس برنامه 5ســاله موضوعی را تصویب کرده است 
یا شــهرداری لایحه ای به شــورا فرســتاده و شــورا آن 
 را برای اجــرا تأیید کرده اســت؟ در این صــورت باز هم

 2 حالت به  وجود می آید. یکی اینکه برنامه به مرحله اجرا 
رسیده اما تامین بودجه نشــده است که می گویند به دلیل 
اینکه درآمد شهرداری در بخشــی محقق نشده و به دلیل 
کمبود بودجه اولویت ها بازنگری شده است و براساس اینکه 
چه مسائلی اهمیت و اولویت بیشتری پیدا کرده  اند، بودجه 
موجود در محل دیگری صرف شده است. اما حالت دیگر این 
است که مصوبه  وجود داشــته و بودجه هم تامین شده اما 
کاری انجام نگرفته. این باید در بخش نظارتی شورای فعلی 
بررسی شود. باید جزئیات برنامه 5ساله پایش شود که در 
محدوده زمانی مشــخص، مصوبات کتابچه بودجه که در 
شورا هم به تصویب رسیده بود، چقدر پیشرفت داشته است.

در حوزه حمل ونقــل می توان گفــت عقب ماندگی هایی 
به وجود آمده است و بخش مهم آن را می توان در اتوبوسرانی 
دید. در شورای پنجم این موضوع را بار ها مطرح کردند که 
باید کسری اتوبوس های تهران تامین شود. باید دید که این 
موضوع در متن بودجه به چه شکلی و با چه جزئیاتی آمده 
است و آن را با اقدامات انجام شــده تطبیق داد. اکنون در 
شورای ششم هم این موضوع مطرح شده است که در زمینه 
ناوگان اتوبوسر انی کمبود شدیدی وجود دارد. زمانی که ما 
شورای چهارم را تحویل دادیم، چیزی حدود 7هزار دستگاه 
اتوبوس در تهران فعال بود و در حال حاضر گفته می شود 
که تنها 2500اتوبوس موجود است و بخش عملیاتی آن به 
1500دستگاه کاهش پیدا کرده اســت؛ در حالی که برای 
شــهر تهران به 9هزار اتوبوس نیاز داریم. در شعار اعضای 
شورا گفته می شد که باید مشکل اتوبوسرانی رفع شود اما 
باید دید این شعار در قالب مصوبه و بند های بودجه درآمده 
بود یا خیر و براســاس آن ترک فعل را ارزیابی کرد. ممکن 
است فردی از شورا درباره ناوگان اتوبوسرانی و فرد دیگری 
درباره ایستگاه های مترو گفته باشد اما فقط زمانی می توان 
آن را از جنبه ترک فعل ارزیابی کرد که بودجه را بازخوانی 
کنیم. در شورای چهارم حدود 40– 30 ایستگاه از خطوط 

6 و 7 باقی مانده بود که باید تکمیل می شد. 
اگر در زمــان کار یک دوره مدیریت شــهری بر ترک فعل 
مسئولان شــهرداری نظارت نشده باشــد، نشانه کوتاهی 
شورای شــهر همان دوره اســت؛ زیرا شــورا بر عملکرد 
شــهرداری در برنامه و اجرا نظارت رسمی دارد. شهرداری 
لایحه، محل تامین هزینه و برنامه اجرایی را به شــورا می 
آورد و شورا آن را تصویب می کند. به همین دلیل است که 
شورا می تواند تمام بند ها و تبصره های بودجه را به ترتیب و 
دقت - کد به کد – بررسی کند. در مرحله اول شورای شهر 
همان دوره باید این کار را انجام دهد اما اگر به هر دلیلی این 
نظارت انجام نشود یا به صورت کامل انجام نگیرد، شورای 
شهر بعدی می تواند باز هم بودجه را بررسی کند. بعضی از 
شورا ها به دلیل اینکه جریان سیاسی مشخصی در شهرداری 
حاکم است از نظارت کامل اغماض می کنند و زیاد پیگیر 
نیستند یا از کنار مواردی می گذرند تا از نظر سیاسی آسیب 
نبینند. این اتفاق باعث نمی شــود که شورای دوره بعدی 
وظیفه ای نداشــته باشد. شــورای بعدی باید این موارد را 
پیگیری و اعلام کند. راهکار قانونی برای رسیدگی به این 
موارد، کاملا فراهم است. مثلا برنامه 5ساله و لایحه بودجه 
به شکلی بوده و پیشرفت فیزیکی و ریالی یک پروژه شکل 
دیگری را نشــان می دهد. اگر هم اعتبــاری در محل خود 
هزینه نشده اســت باید فهمید که بودجه در کجا و چطور 

صرف شده است.
شورای شــهر می تواند تخلفات دوره پیشین را شناسایی 
کند و با ذکر مستندات و مدارک به سازمان بازرسی کشور و 
نهاد های ناظر ارجاع دهد. سازمان بازرسی نیز این پرونده ها 
را به نهاد قضایی ارجاع می دهد و مطابــق قانون با عوامل 
اجرایی که ترک فعل انجام داده باشــند برخورد می شود. 
وقتی در مجلس شورای اســلامی می توان چنین کاری را 
درباره دولت فعلی و دولت قبلی انجام داد، در شورای شهر 

هم چنین اقدامی ممکن و قانونی است.
مثلا مقرر بوده که هزار میلیارد تومان برای تجهیز ایستگاه 
مترو صرف شود اما برای کار دیگری صرف شده که نه فقط 
درباره مترو بلکه اساسا ماموریت ترافیکی نبوده است. این 
موضوع را هم رئیس شورا و هم عضو شــورا می تواند طی 
نامه ای به سازمان بازرســی اطلاع دهد. سازمان بازرسی، 
هر فردی را که چنین کاری انجام داده باشد، به قوه قضاییه 

معرفی خواهد کرد.

از انتخاب شهردار بازنشسته تا 
ایجاد رکود مسکن در تهران

شورای پنجم شهر تهران در شــرایطی شکل گرفت که 
رئیس جمهور سابق کشور بیشترین تبلیغات را برای ایجاد 
آن داشت. نخستین حرکتی که در آن دوره شورا عجیب 
به نظر رسید و مردم نیز در مقابل آن موضع گرفتند، بحث 
انتخاب شهردار بود. در دوره پنجم، 3شهردار و 2سرپرست 
در فاصله زمانی کوتاه انتخاب شــدند؛ حتی در انتخاب 
شهردار نیز قانون را رعایت نکردند و شهرداری انتخاب 
شد که به سن بازنشســتگی رسیده بود و از نظر وضعیت 
جسمی شرایط اداره شهر را نداشت. این مسئله موجب 
آسیب دیدن جایگاه شهردار تهران شد و مردم نیز حیران 

و سرگردان بودند.

جایی را پیدا کنید که افتتاح کنیم
درخصوص تــرک فعل هایی کــه در شــورای پنجم صورت 
 گرفت، می تــوان به عمل نکردن مطابق برنامه اشــاره کرد و 
به برنامه ای که مربوط به شــهر و تعیین کننده بودجه است، 
توجه نداشــتند و حتی آن را تغییر دادند و برنامه درازمدتی 
را چیدند؛ علاوه بر این بودجه شــهرداری را نیز تغییر دادند. 
همچنین در موضوع پروژه ها، در دوره سابق مدیریت شهری 
آنقدر پروژه ای افتتاح نکردند که رئیس ســابق شورای شهر 
تهران به طنز گفته بود: »جایــی را پیدا کنید که در روزهای 

آخر بتوانیم آن را افتتاح کنیم.«

حناچی برای درآمد پایدار کاری نکرد
حل کردن موضوع درآمد پایدار شــهرداری به عنوان یکی از 
موضوعات مهم در تمام دوره های شهرداری مطرح شده است 
و با وجود اینکه حناچی، شهردار سابق تهران رابطه خوبی با 
دولت سابق داشت، اما این موضوع را نتوانست حل و فصل و 
بودجه  ثابتی را از دولت وارد شــهرداری تهران کند. درواقع 
عضویت حناچی در هیأت دولت هیچ کمکی به موضوع درآمد 

پایدار شهرداری نکرد.

گرانی مسکن؛ نتیجه ترک فعل شورای پنجمی ها
دولت و وزیر مسکن سابق، از افتخاراتشــان این بود که یک 
مسکن هم بنا نکردند. این در شهرداری تهران هم نمود پیدا 
کرد؛ چراکه هیچ اقدام تشویقی از سوی شهرداری تهران برای 
توسعه ساخت وســاز صورت نگرفت و همین مسئله موجب 
رکود مسکن در تهران و سایر شــهرها شد. مدیریت شهری 
ســابق هیچ انگیزه ای برای رشد ساخت وساز در شهر نداشت 
و حتی در این باره قفل هایی نیز شــده بود. اینکه امروز شاهد 
گرانی مســکن در پایتخت هســتیم به دلیل ترک فعل هایی 
است که در شورای پنجم شــهر و مدیریت سابق شهری رقم 

خورده است.

اعتقاد به دیانت شهر نداشتند
به لحاظ فرهنگی نیــز اعتقادی به فرهنــگ و حفظ دیانت 
شهر نداشتند و بسیاری از خدماتی که ســازمان زیباسازی 
در دوره های چهارم و ششــم در اختیار مناسبت های انقلابی 
و دینی گذاشــته اند، وجود نداشــت؛ به عنــوان مثال برای 
روز 13آبان که روز مبارزه با اســتکبار نامگذاری شده اجازه 
نمی دادند بنری زده شود تا این روز را زنده نگه  داریم. درواقع 
در دوره سابق شهری قدمی برای برگزاری مناسب  مناسک 

انقلابی و دینی برداشته نمی شد.

مسجدسازی تعطیل شد!
در دوره چهارم برای کمک به ورزشــکاران، قاریان، مداحان و 
افرادی که در فرهنگ شهر نقش داشتند صندوقی درنظر گرفته 
بودیم که می توانستند وام هایی را دریافت کنند. در درجه اول 
حافظان و مفســران قرآن را حذف کردند و زمینه کمک به این 
افراد از بین رفت. همچنین در دوره ســابق زمینه های ساخت 
مسجد و... را تعطیل کردند و به جای آن کانون هایی که همسو با 
تفکر خودشان بود را رشد دادند. تمام اقدامات شورای پنجمی ها 
باعث اعتمادســوزی در میان مردم شــد؛ تاجایی که حتی در 
میان مردم نیز جایگاه خودشــان را از دســت دادند؛ به عنوان 
مثال محمد ســالاری با یک میلیون و 100رأی در دوره پنجم، 
در انتخابات 1400 به 35هزار رأی رســید. همچنین رأی علی 
اعطا با یک میلیون و200 به 32هزار رأی رسید. به دلیل عملکرد 
ضعیف شان مردم از این افراد قهر کردند و نمی خواهند قهر مردم 
را باور کنند و روایت می کنند که به دلیل عدم احراز صلاحیت ها 
نمی توانند مجدد پا به عرصه گذارند؛ لذا به نظر می  رسد این افراد 
یک منحنی سقوط در رأی داشــتند. این وضعیت در این دوره 
جدید انتخابات نیز تکرار خواهد شد و باید متوجه تحلیل های 
غلطی که این گروه سیاسی مطرح می کنند باشیم؛ چراکه صحنه 

را به نفع خود عوض می کنند.

مجتبی شاکری؛ عضو شورای چهارم شهر تهرانابوالفضل قناعتی؛ عضو شورای چهارم شهر تهران

جلال بهرامــی، معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهران با 
بیان اینکه به واســطه انباشت و تجمیع مشــکلات از سال های 
گذشته، امروز عقب ماندگی ها در حوزه حمل ونقل عمومی به ویژه 
درحوزه مترو، اتوبوس و تاکسی جدی است، گفت: »برای جبران 
عقب ماندگی در حمل ونقل شهری، نوسازی و بازسازی ناوگان، از اهمیت و ضرورت 
فراوانی برخوردار است. به عنوان مثال، به دلیل کمبود واگن نمی توانیم از تمام ظرفیت 

خود در شبکه مترو برای جابه جایی مسافران استفاده کنیم. علاوه بر تأمین واگن مورد 
نیاز، موضوع ساخت خطوط جدید را هم داریم اما اولویت ما با تکمیل خطوط فعلی 
مترو است. امروز، ساخت هر کیلومتر مترو، حدود 1500میلیارد تومان هزینه دارد 
و برای تکمیل شــبکه ریلی نیز در مجموع به حدود 450هزار میلیارد تومان بودجه 

احتیاج داریم. 
درکنار مترو، یکی دیگــر از اولویت های اصلی ما، موضوع تقویت و توســعه ناوگان 
اتوبوسرانی است. در حوزه ناوگان اتوبوسرانی هم عقب ماندگی های جدی داریم که 
کمبود و فرسودگی ناوگان ازجمله آنهاست. تا پایان سال1404، باید 7500دستگاه 
اتوبوس فعال در تهران داشته باشیم اما اکنون، اتوبوس های فعال ما تنها حدود 2هزار 
دستگاه است. عمر مفید اتوبوس های بخش خصوصی نیز تکمیل شده و باید به این 
بخش نیز کمک کنیم تا اتوبوس های در اختیار آنها نیز بازسازی شوند. بودجه ابلاغی 

حوزه حمل ونقل و ترافیک، 27هزار میلیارد تومان است که از این مقدار، حدود یک  
سوم آن یعنی 8هزارو460 میلیارد تومان به ساماندهی اتوبوسرانی اختصاص پیدا کرده 

است و البته ایستگاه های اتوبوس نیز باید بازسازی و نوسازی شوند.
 500میلیارد تومان پرداخت نقدی برای انعقاد قراردادهای اتوبوسرانی انجام 

شده است، با این توضیح که 50درصد تأمین منابع از محل تسهیلات بانکی، 
25درصد غیرنقدی و 25درصد نقدی است. همچنین، در بحث تاکسیرانی 

هم مشکلاتی نظیر فرسودگی ناوگان را داریم.« 
بهرامی با اشاره به مشکلات و عقب ماندگی در بخش های دیگر حمل ونقل 

شهر تهران ازجمله تامین فضای پارک خودروها، گفت: »همچنین در 
بحث فضای پارک، تلاش شده تا عقب ماندگی ها در زمینه تأمین 

پارکینگ جبران شــود که کار در این بخش نیز آغاز شده و 

ساماندهی پارک حاشــیه ای صورت گرفته که تا پایان سال جاری، 120هزار فضای 
پارک حاشیه ای ساماندهی شود. مسائل و مشکلات سامانه قدیمی کارت بلیت ها که 
بیش از 10سال از زمان آغاز به کار آن می گذشــت، با انجام اقدامات فشرده در طول 
چند ماه اخیر در مترو و اتوبوسرانی کاهش یافته، چنان که از اسفند سال گذشته در 
مترو، زمینه هایی برای صدور کارت بلیت فراهم شده و ان شاءالله تا پایان تابستان 
در بخش عمومی اتوبوسرانی مشکل دریافت پول نقد و سایر موضوعات برطرف 
خواهند شد. یکی از معضلات ما، پایانه جدید شــرق بود که حدود 90درصد 
پیشــرفت فیزیکی داشــت و با توجه به غیرفعال بودن آن در سال های اخیر، 
15درصد پیشرفت منفی پیدا کرده بود که برای حل مشکل از محل 
قراردادهای مترو وارد شدیم که طرح اجرایی شود و ان شاءالله تا 

پایان تابستان امسال بتوانیم این پروژه را به سرانجام برسانیم.«

کلانشهری چون تهران ســالانه به 150هزار 
مسکن نیاز دارد؛ موضوعی که به گفته مدیران 
شهری در ادوار گذشته خیلی مورد توجه قرار 
نگرفته است و به همین دلیل امروز در پایتخت با 
کمبود یک میلیون مسکن مواجه هستیم.  حمیدرضا صارمی، معاون معماری و شهرسازی 
شهردار تهران با تأیید این موضوع می گوید: »اگر در ادوار گذشته فرایند ساخت وساز دچار 

رکود نمی شد، قطعا امروز تهران با چالش کمبود مسکن مواجه نبود و شهروندان هم برای 
یافتن مسکن مناسب دچار زحمت نمی شدند.« به تأکید او، رکود ساخت وساز در سایه 
ترک فعل ها در حوزه شهرسازی رخ داده است و مدیریت شهری در این دوره تلاش می کند 

با تسریع و تسهیل فرایندها این رکود را به حداقل برساند.
معاونت معماری و شهرسازی یک نهاد سیاستگذار است و در مباحث اجرا نقشی ندارد، اما 
ترک فعل در حوزه سیاستگذاری هم آنچنان تأثیر گذار بوده که امروز شهری چون تهران 
با کمبود مسکن دست و پنجه نرم می کند. اینها بخشی از صحبت های صارمی است. او 
در ادامه تأکید می کند: »عده ای با آگاهی محدودیت هایی در شــورای عالی معماری و 
شهرسازی و کمیسیون ماده 5ایجاد کردند و چون این تصمیم ها توجیه اقتصادی در حوزه 
ساخت وساز نداشت، عملا دچار رکود شد. درواقع ترک فعل به گونه ای رخ داد تا عملا کسی 
تمایلی به ساخت  وساز نداشته باشد و آثار آن را می توان در مصوبات شورای عالی معماری 

و شهرسازی مشاهده کرد.« تصمیمی که گرچه توسط یک فرد گرفته نشد، اما دود آن در 
چشم پایتخت نشینان به ویژه اقشار کم برخوردار رفت. معاون معماری و شهرسازی شهردار 
تهران در تشریح بیشتر می گوید: »ترک فعل ها به نحوی برنامه ریزی شدند تا هرگونه قوانین 
و مقرراتی در طرح های جامع و تفصیلی که به رونق ساخت وســاز کمک می کرد، دچار 
محدودیت شود. با توجه به اینکه امکان تغییر در طرح های جامع و تفصیلی وجود نداشت 
برای ایجاد رکود در ساخت و ساز، مصوباتی را در طرح ها گنجاندند تا سازنده به دلیل نبود 

توجیهات اقتصادی، به این موضوع ورود نکند.« 
ترک فعل در حوزه معاونت معماری و شهرسازی حساب شده و با مهندسی خوب انجام 
شده است. صارمی با اســتفاده از این تعبیر می گوید: »اهمال، کوتاهی، سهل انگاری و... 
در این حوزه با عناوین زیبا و فریبنده ای صورت گرفته اســت. کســانی که مرتکب این 
خطا شده اند برای سرپوش گذاشــتن روی ترک فعل ها موضوعات جلوگیری از مشکل 

جمعیت پذیری، کاهش خانوار ها و افزایش تقاضا و... را مطرح کردند تا همگان ظاهر ماجرا 
را بپذیرند؛ به طور مثال تامین پارکینگ را صددرصد الزام می کنند و همین امر ســبب 
افزایش 25متری بنا می شود. با این سیاســت خانواده هایی که توانایی خرید خانه 50تا 
70متری را داشتند به دلیل افزایش 25متری پارکینگ، قدرت خرید برایشان پایین آمد. 

مورد دیگر هم حذف مشوق بافت های فرسوده بود که امروز شاهد 
حجم زیادی از این بافت در مناطق هستیم.« پیشینیان هیچ وقت 
از بیان این واقعیت واهمه نداشتند که شهر باید گران اداره  شود 
تا فقرا به بیرون و محدوده حریم شهر رانده شوند؛ سیاستی که 
سبب کوچ بسیاری از بومیان از محلات شــد. بنابراین پنهان 
کاری در برابر چنین سیاستی به مثابه پاک کردن صورت مسئله 

و خیانت به اعتماد شهروندان است.

 عقب ماندگی ها 
در حوزه حمل ونقل عمومی جدی است

رکود ساخت وساز در سایه ترک فعل
معاون معماری و شهرسازی شهردار تهران، ضرورت ورود به حوزه 

مسکن و رونق ساخت وساز در پایتخت را تشریح کرد

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار گزارش

دود ترک فعل در چشم تهرانی ها
همشهری زوایای مختلف ترک فعل در مدیریت شهری پنجم را بررسی کرد 

یکی از بزرگ ترین عقب ماندگی های تهــران از برنامه های 
زیرســاختی، در حــوزه برنامه هــای کاهــش آلودگی  
 هواســت. در این موضوع با 23نهاد مســئول، گاه تا آنجا 

ترک فعل وجود داشته که پاییز سال گذشته، رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست اعلام کرده که فقط 2نهاد طی سنوات 

گذشته به وظایف خود عمل کرده اند.

حذف فیلتر دوده
از سال93 طبق قوانین بالادستی مصوب هیأت وزیران و مجلس، 
نصب فیلتر دوده برای کنترل آلودگی هوای وسایل نقلیه دیزلی 
الزامی شد اما 4ســال بعد در حالی که پیشــرفت هایی در این 
زمینه حاصل شــده بود، این مصوبه در شورای شهر تهران باطل 
شد. شورای شهر پنجم که بر سر دوراهی استفاده از فیلتر دوده 
روی وسایل نقلیه دیزلی یا وارد کردن اتوبوس های دیزلی دارای 
فیلتر دوده قرار داشت، یکباره روی گزینه نصب فیلتر دوده خط 

بطلان کشید و البته بعد از این پسرفت، در مورد دوم نیز نتوانست 
پیشرفتی حاصل کند. محمد علیخانی، رئیس وقت کمیسیون 
حمل ونقل شورا، مخالف سرسخت نصب این فیلترها بود و درباره 
این ایده علمی و کارشناسی که در صدها شهر جهان اجرایی شده، 
گفت: نصب فیلتر دوده، طرحی بی اساس است که برای دلالی برخی 
از افراد طراحی شده است. راه حل موردنظر او خرید اتوبوس های 
جدید بود که آن نیز هیچ گاه به میزان نیاز تهران انجام نشد تا این 
برنامه که یک سوم آلودگی هوای تهران را حذف می کرد، از اساس 

باطل شود.

نوسازی ناوگان
»مدیریت شــهری پنجم با تصمیمات 
خود تهران را قفل کــرد.« این جمله ای 
بود که پرویــز ســروری، نایب رئیس 
شورای اسلامی شهر تهران 28آذر سال 
گذشــته اعلام کرد. آن گونه که شواهد 
ترددی در معابر شهری نشان می دهد، 
هر ساله باید تقویت عمده ای در ناوگان 
اتوبوسرانی، تاکسیرانی و البته ساخت 
خطوط متروی تهران ایجاد شود تا این 

شهر از قفل شــدگی ترافیکی در امان 
بماند اما طی 4سال مدیریت شهری پنجم، 
عملا نه تنها خط جدیدی در متروی تهران 
تکمیل نشــد که در بخش اتوبوسرانی 
نیز عقب ماندگی ها در سراســر 4سال 
یعنی 1396 تا 1400 تمدید  شــد  تا عمر 
نرسیدن اتوبوس به تهران از 11سال به 
15سال برسد. توجه به این نکته بود که 
ســروری را بر آن داشت تا بگوید: »آنها 
با تصمیمات خود به شهر قفل زدند و ما با 
زحمت در حال کلید انداختن به این شهر 

قفل شده هستیم.« در سال1396، 
تهــران 6هزار دســتگاه اتوبوس 
تحویل گرفت، اما در ســال1400 
تعداد اتوبوس هــای پایتخت، به 
2250دستگاه رسید تا  مشکل جدی 
در حمل ونقل روی سطحی عمومی 
پایتخت ایجاد شود. بدین ترتیب با 
ترک فعل شورا و شهرداری گذشته، 
اتوبوس  های فرسوده از رده خارج 
شدند و اتوبوس های فراوانی نیز به 

فرسودگی مطلق رسیدند.

 نگاهی به 2برنامه کاهش آلودگی هوای پایتخت
 که در شورای پنجم بر زمین ماند

 وضعیت بدهی های شهرداری تهران 
در شهریور 1400 )میلیارد ریال(

مانده بدهی مناطق

72379 
 مانده بدهی سازمان ها و شرکت ها

61713 
 جمع مانده بدهی مناطق، سازمان ها و شرکت ها

134092 
 مانده بدهی به بانک ها و تسهیلات

560610 
 اوراق مشارکت

37110 
جمع بدهی های مالی

731812 
 مانده بدهی بابت احکام و پرونده های قضایی )قطعی(

6288 
 مانده بدهی بابت احکام و پرونده های قضایی )غیر قطعی(

11966 
 جمع کل اقلام بدهی

750066 

 وضعیت پل های عابر مکانیزه سطح شهر
 در شهریور 1400

 تعداد پل ها

121 
 یونیت های پله برقی 

502 
 یونیت های پله برقی فعال و غیرایمن

382 
 یونیت های پله برقی فعال و ایمن

54 
یونیت های پله برقی غیرفعال 

66 

وضعیت مطالبات شهرداری تهران در 
شهریور ماه 1400 )میلیارد ریال(
 مطالبات از دولت در چارچوب قوانین مصوب

75809 
 مطالبات از دستگاه های دولتی بابت عوارض پایدار )چهار آیتم و حفاری(

34295 
 مطالبات از دستگاه های دولتی بابت عوارض شهرسازی

174732 
مطالبات از شهروندان بابت عوارض معوقه

47824
 مانده مطالبات بابت آرای ریالی کمیسیون ماده 100

85697 
 جمع کل مطالبات شهرداری تهران

421357 

درآمد پایدار شهرداری در شهریور 1400
 کل درآمد پایدار محقق شده 

38147 
 سهم درآمدهای پایدار محقق شده از کل درآمد شهرداری در 6 ماه  اول 1400

 29درصد
درآمدهای محقق شده حاصل از مشارکت

8600
  سهم درآمدهای محقق شده حاصل از مشارکت به کل درآمد شهرداری در

 6 ماهه اول 1400

 7درصد
 عوارض محقق شده موضوع قانون مالیات بر ارزش افزوده

31391 
 سهم عوارض محقق شده موضوع قانون مالیات بر ارزش افزوده به کل 

درآمدهای شهرداری تهران در 6 ماه  اول 1400

 24درصد

وضعیت مترو در شهریور 1400
 واگن درون شهری غیر فعال

63 
 واگن های نیازمند اورهال

615 
 کسری واگن

1467 

وضعیت اتوبوس در شهریور 1400
تعداد کل اتوبوس 

5225
تعداد اتوبوس های فرسوده

4761 
 تعداد اتوبوس های غیرفرسوده

464 
 آمار اتوبوس های عمومی

1467 
 اتوبوس های عمومی فعال

661 
 اتوبوس های عمومی غیرفعال

806
 آمار اتوبوس های خصوصی

3758
 اتوبوس های خصوصی فعال

1215 
 اتوبوس های خصوصی غیرفعال

2543 

وضعیت تاکسیرانی در شهریور 1400
 تعداد تاکسی های سواری

78784 
 تعداد تاکسی های سواری فرسوده

42000 
 تعداد ون های تاکسی

6507 
 تعداد ون های غیرفعال

3700
تعداد ون های فرسوده

6439 

میانگین عمر ناوگان تاکسیرانی
تاکسی 

8/8 
 ون

13/5 

 وضعیت عملکرد سازمان آتش نشانی
 در شهریور 1400

میانگین زمان رسیدن واحدهای امداد و نجات به محل حریق )دقیقه(

4:13 
میانگین عمر خودروهای عملیاتی )سال(

16-20 

 وضعیت سرویس بهداشتی در سطح شهر
 در شهریور 1400

 سرویس بهداشتی عمومی مناسب برای آقایان 

 به ازای هر 950نفر یک چشمه

 سرویس بهداشتی عمومی مناسب برای بانوان 

 به ازای هر 1060نفر یک چشمه

یکی از بزرگ ترین عرصه های زمین مانده در دوره گذشــته مدیریت شهری، 
 موضوع حریم و عقب ماندگی هایی است که در فاصله آن سال ها بر تهران گذشته 
است. بررسی ترک فعل سازمان ها و نهادها در انجام وظایف قانونی خود در قبال 
حریم شهر تهران نشان می دهد در شرق شهر، این موضوع بیش از همه در حریم 
مناطق 4 و 13 نمود دارد که ازجمله حساس ترین حریم های شهر تهران است. 
پیشگیری از تصرفات غیرقانونی، جلوگیری از تفکیک اراضی توسط افراد سودجو 
و ممانعت از ساخت و سازهای غیرمجاز در محدوده حریم، نیازمند نظارت مستمر 
و دائمی است و همراهی سازمان بازرسی کل کشور با شهرداری تهران در جریان 
نظارت و بازدیدها از این محدوده، حاکی از این است که موضوع صیانت از حریم 
شهر در کانون توجه مسئولان عالی رتبه دستگاه های نظارتی و قضایی قرار گرفته 
است. البته ورود جدی دستگاه های قضایی و نظارتی به موضوع حریم می تواند 
پایانی بر بی تفاوتی ها و بی توجهی های دستگاه های مرتبط با این مسئله باشد و 

تداوم این روند موجب افزایش مسئولیت پذیری و پاسخگویی همه دستگاه های 
مسئول در موضوع حریم می شود. از تابســتان سال گذشته بررسی ترک فعل 
ســازمان ها و نهادهای مربوطه در انجام وظایف و تکالیف قانونی خود در قبال 
حریم آغاز شده و سازمان بازرسی کل کشور، شورای شهر و شهرداری تهران، 
مسئله حریم را در کانون توجه، سیاست ها و برنامه های خود قرار داده اند و این 
رویکرد سازنده و مثبت نتایج خوبی را در صیانت و حفاظت از حریم شهر تهران 
درپی خواهد داشت. پرونده دیگر درباره مسائل ترک فعل حریم تهران به ساخت 
ویلاهای لاکچری بازمی گردد. در دوره قبلی مدیریت شهری تخلفات گسترده در 
حوزه حریم در منطقه یک رخ داد. این منطقه به علت افزایش چند برابری قیمت 
زمین و ملک بستر سودجویی های فراوانی شده که باید با آن برخورد فوری صورت 
می گرفته اما ترک فعل در آن زمان موجب شد برخی از آنها برای مدیریت فعلی 

شهر مشکل ساز شوند.

ترک فعل در قبال حریم شهر تهران 
یکی از موارد ترک فعل حریم تهران به ساخت ویلاهای لوکس در حریم منطقه یک مربوط است

 میانگین زمان صدور پروانه 
در شهریور 1400

میانگین پیشرفت پروژه های شاخص در شهریور 1400
بزرگراه های متقاطع 

6پروژه
64درصد 

 پارکینگ
 3پروژه 
 66درصد

 سوله بحران 
 8پروژه 
 81درصد

 آب های سطحی
 7پروژه 
 65درصد

 میدانگاه 
 3پروژه

 17درصد

 سایر 
 13پروژه 
 44درصد

پروانه های ساختمانی
 365روز

 گواهی های ساختمانی
155 


